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MINDENSZENTEK ÜNNEPE                    C év                        1– 4 oldal 

 

Olv.: Jel 7,2-4.9-14 – 1Jn 3,1-3 – Mt 5,1-12a 

A nyolc boldogság 

                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

Mindenszentek ünnepe van! 
 

Kedves Testvérek! Nagyjainkat köszöntjük ezen az estén, összegyűltek a templomokban 
azok, akik tanulni szeretnének tőlük! Szentmise végén a megholtjainkra gondolunk és értük 
imádkozunk. Ebben az esztendőben naptár szerint holnap este a halottak ünneplése nem 
lehetséges, mert a vasárnapi előesti szentmise a kötelező. 

 

A mai estén visszajön az az idő, - évszázadokon át így történt – 

amikor Mindenszentek ünnepén este ünnepeltük a halottakat is. 
 

Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, bánjuk meg bűneinket, 
hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Minden nép értékelte és nagyra becsülte nagyjait! Ma a keresztények 
fordulnak hálás szívvel az Isten felé, amikor emlékeznek a nagyjaikra és szeretnének példát 
venni tőlük. Kis előzetes ezzel a magatartással kapcsolatosan. Például a rómaiak a nagyjaikat 
isteni, félisteni címekkel tüntették ki, szobrokat emeltek nekik, szentélyeket építettek a 
tiszteletükre. Agrippa Krisztus előtt 217-ben a rómaiak minden nagyra becsült tagjának 
szentélyt épített, a panteont. A római uralkodók istenítették magukat, elvárták ezt a néptől is. 
 

Amikor a panteont megépítették minden isten tiszteletére, akkor a nagyjaikat sorolták fel. IV. 
Orbán pápa 610. május 13.-án katolikus templommá változtatta a panteont, azon a napon 

bemutatták az első szentmisét azok tiszteletére, akik minden istenné avanzsáltnál nagyobbak 
voltak. Erről szinte mindegyik televízió beszélt. Abban az időben a mártírokra gondoltak, akik 
fehérre mosták ruhájukat a Bárány Vérében! A pápa új nevet is adott a panteonnak: Santa 

Maria ad martyres, ünnepét 831-ben IV. Gergely pápa a mai napra, november 1- re tette. 

 

Ezen az estén a szentek üzenetét kellene megismernünk, megértenünk! 

A szentek azok, akik az összezavarodott értékrendet helyreállították! 

 

A Keresztény Anyaszentegyház ezt a mai napot az ég és Föld találkozásaként értékeli! 
Az égi szeretet és a földi szeretet találkozásának! A szentek helyreállították az összezavart, 
elrontott értékrendet, ezt azzal tették, hogy válaszoltak az égi szeretetre! Ennyi elég is lenne, 
hiszen bennünket is erre szólítanak fel: válaszoljunk magunk módján az Isten szeretetére! 
 

Az az ember, aki ezt a választ elmulasztja, az összezavarja az emberi élet és a világ életének 
rendjét. Ugyanis, aki nem válaszol az Isten szeretetére, az elmagányosodik. Gondoljunk csak 
a mindennapjainkban arra, amikor nem válaszolunk egymás szeretetére, akkor egyszerűen 
eltávozunk attól az embertől, aki felé a válaszunk nem születik meg. Elszakadunk egymástól. 
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Az az ember, aki ezt a választ elmulasztja, az elmagányosodik! 

A Biblia üzenetét felhasználva azt mondjuk: 
ez az ember önző, egoista, önvesztésre ítélt lény! 

 

A görög azt mondja, hogy idióta. Az emberek sok fogalmat használnak és azt se tudják, hogy 
mit jelentenek. Az idióta azt jelenti, hogy nincs helye az emberi közösségben, kilépett az 
emberi közösségből. Magányos, a magányt választja, közben élősködik a közösségben. Ez a 
legkeményebb megítélés volt, amikor azt mondták valakire, hogy idióta.  
 

Az ember azzal bontja meg az élet egységét, hogy azt a kettősséget, ami az emberi lélek 
sajátja, azt egyszerűen elmulasztja, nem fejlődik ki benne, nem lesz az élete gyakorlatává. Mi 
ez a kettősség? Egyben a befelé fordulás, a belső értékek felé fordulás, a másik ennek pont az 
ellenkezője, nyitottság a világ felé és az emberek felé!  
 

Akinek az életéből ez a befelé fordulás, ez az értékek felé fordulás elmarad, 
ha valaki ezt elmulasztja, az szinte ezzel együtt elmulasztja 

a nyitottságot is a világ felé és az emberek felé! 

 

Ha ez így van, akkor ez a világ, amelyben ma élünk, a legmagányosabb emberek világa. Már 
önmagában ez a fogalom is elegendő lenne arra, hogy erről beszéljünk. Mit jelent ez, hogy a 
legmagányosabb emberek világában élünk? Ez a világ elsősorban az isteni világot szinte teljes 
egészében maga mögött hagyta, ezzel az igazi értékeket kirekesztette az életéből! 
 

Ami miatt kínlódik és szenved ez a világ, az ember nyitottsága az Isten teremtett világa felé, 
amit pusztítunk. Mennyit aggodalmaskodnak e miatt, hogy mit művelünk a világgal! 
Ugyanakkor ez az elmagányosodott ember csak a maga javát nézi! Nem érdekli a másik 
ember gondja-baja, sorsa. Ez az állapot - így is mondhatom – a bűnnek az állapota. Annyit 
beszélünk a bűnről, mi mindent sorolunk a bűn fogalma alá, a legfontosabbat nem.  
 

Végeredményben bűnössé az ember az által lesz, 
hogy elmulasztja ezt a befelé fordulást és elmulasztja a kinyílást, 

a felelősséget a világért és a másik emberért! 

 

A szentek azok, akik az emberi választ megfogalmazzák az Istennek! 

Válaszolnak az Isten szeretetére azzal, hogy ők fogékonyak a belső értékekre! 

A szentek azok, akik nyitottak, felelősséget éreznek a világért és az emberért! 

Ezzel helyreállítják a világ rendjét és az emberi élet rendjét! Ezt ünnepeljük! 

 

Egy-két megjegyzést teszek a szentek szellemiségével, gondolkodásával kapcsolatosan 

Amikor a szentek ezt a magatartást tanúsítják, akkor belekerülnek a végtelen isteni szeretet 
tágasságába! Ebben a tágasságban kibontakoznak a bűn bűvöletéből és felragyog bennük a 
Lélek fénye! Felragyog bennük a Lélek szellemisége! Felragyog bennük a szeretet hatalma és 
ereje! Ezek azok az értékek, amiket Istentől kaphattak és kaphatunk mi is, ha követjük őket! 
 

Ezek azok az értékek, amelyek képessé tesznek bennünket arra, hogy törődjünk a teremtett 
világgal és törődjünk egymással. Akár már ez a kérdés is elegendő muníció arra, hogy miről is 
gondolkodjunk. Miről kellene gondolkodni ennek az országnak, az ország fiainak és egész 
Európának. Most maradjunk ezen az egyetlen földrészen.  
Helyre állt a rend? A szentek életében, üzenetében igen! Ebből az üzenetből egy-két érték. 
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Az egyik: A szentek magukra vették a világ drámaiságát! 

 

Nyitottságuk, nagylelkűségük szimbóluma a kereszt. A kereszt két ága olyan, mint a mérleg! 
A világ drámaisága ezen a kereszten dőlt el! Mindegyikünk számára a világ minden 
ellentmondásossága itt billen a helyére! Ehhez föl kell menni a keresztre! Aki ezt nem 
vállalja, az nem tud mérlegelni, kár is belefogni. Ez a szentek egyik legfontosabb üzenete ma!  
 

A másik: A szentek hadat üzentek a középszerűségnek! 

 

A középszerűség irtózik a valóságtól és irtózik az igazságtól, mert a valóság és az igazság 
mindegyikünket arra kényszerít, hogy gondolkodjunk el a cinizmusunkon. A középszerűség 
azt jelenti, hogy nem kell az embernek se kicsinnyé lennie, se óriássá nem kell növekednie. 
Van. Jézus azt mondta, hogy legyetek kicsinnyé! Jézus azt is mondta, legyetek naggyá! 

 

Legyetek kicsinnyé, hogy rábízzátok magatokat Istenre és egymásra! 

Legyetek naggyá, nagyok! Azt kérdezték Jézustól, mi a teendő? 

Legyetek nagyok és hordozzátok egymás keresztjét! 

 

A szentek azok, akik csodálatos üzenetet lopnak be a világunkba, ami talán szokatlan is. A 
szentek képesek korlátozni, megszelídíteni a maguk erejét és a maguk szentségi sugárzását! 
Nem a személyes adottságaikkal akarnak tündökölni a világban, hanem a szeretetnek és a 
jóságnak tevékeny közvetítésével foglalkoznak! Nem akarnak önmutogatók lenni.  
 

Erre azért van megint nagyon nagy szükségünk, mert az emberi nagyok zseniális emberek, 
nem földelik a nagyságukat, talán néha még fitogtatják is azokat, de mindenképpen uralják a 
terepet, a világot ezzel. Nem biztos, hogy szándékosan, tudatosan, emberi. Amikor 
megvallatják ezeket a nagyokat, abban a pillanatban rádöbbennek arra, hogy az ő nagyságuk 
az, hogy bevallják, minden ajándék és mennyi minden hiányzik még a tarsolyukból, ami 
akkor is túl értékesnek tűnik, ha annyi van csak benne, amire a világ már fölfigyel.  
 

Milyen izgalmas a szenteknek ez az üzenete olyan világban, ahol az embert sajátos módon 
inspirálják a nagyságra. Azért van még inkább szüksége erre a világunknak, mert egy olyan 
káprázatban élünk, amelyben a publikálás, amely világban az erőfitogtatás, amely világban a 
fölülkerekedés, az önmutogatás a jellemző. Mi lesz ezzel a világgal szentek nélkül? 

 

A mai estén nagyjaink felé fordulunk,  
őket ünnepeljük! 

Szeretnénk elgondolkodni azon, 
hogy mekkora szolgálatot tettek 

 a világ rendjéért, az emberi élet rendjéért! 

Csak követni kell őket! 

 

+  A M E N  + 

 

 

Megemlékezés a halottainkról 
 

Kedves Testvérek! Most a halottainkra szeretnénk gondolni, rájuk emlékezni. A tennivaló 
ránk hárul. A Karamazov testvérek szent szerzetese köti lelkünkre: Szeretettel minden 
elérhető, minden megszerezhető, csak ki ne merüljön a lelketek, el ne fogyjon lelketekből a 
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bűnbánat készsége! Isten bűneitekben is szeret! A bűneinktől csak akkor szabadulhatunk meg, 
ha ez a készség maradandóan bennünk van. A világ szemében ez az egyszerű szerzetes még 
azt is mondja: szeressetek tevékeny szeretettel!  
 

Ha bűnbánó szívvel járjuk a temetőt, akkor elgondolkodhatunk, kik azok, akiknek adósai 
vagyunk és kik azok, akik a mi adósaink? A mai napon megkerestem azokat, akik sok 
kockázatot vállaltak értem, szüleimet, nagyszüleimet. Megkerestem azokat, akikért nekem 
kellett kockázatot vállalni, szerzetestársaimat, akiknek az életáldozata előttem áll. A kérdés, 
nyomdokaikban miképpen jár az ember. Sokat gondoltam tanáraimra, akiknek adósa vagyok.  
 

Most, amikor mindannyian a megholtjainkra gondolunk, akkor ne felejtsék el, csak abban az 
esetben tudjuk éltetni egymást, ha egymásért kockázatot vállaló módon tartozunk össze. 
Szeretni csak kockázatvállalás révén lehetséges. Egy-két kép elgondolkodtatott a győri 
temetőben, szülőfalum temetőjében, kicsit fájdalmasan is érintett. 
 

Jól öltözött elegáns fiatalok is voltak a temetőben. Megjelentek egy-egy szál virággal. A 
virágözönt az idősek vitték a temetőbe. A fiatalok megálltak a síroknál egy-két percre, aztán 
mentek tovább. Mindent ki lehet magyarázni, csak én ebben fájdalmasan azt fedeztem föl, 
hogy ennyire tellett. Az egy szál virág erről szólt és az egy perc is a sírnál erről szólt. A 
jövőnkről van szó, ha nyitott a fülünk, nyitott a szemünk, nyitott a szívünk. Mentegetik a 
nagymamák, nagypapák az unokáikat, szülők a gyerekeiket, közben a jövőnk miatt igen-igen 

aggódnak. Szabad aggódni, de Istennek kell odaadó szeretettel válaszolni és egymásnak! 
 

Most erre gondoljunk, amikor mindannyian a halottainkra emlékezünk, akik értünk sok 
kockázatot vállaltak, vagy akiknek mi vagyunk az adósai. Álljunk fel erre az emlékezésre. Ez 
a húsvéti gyertya elfogyott, sokat égettük, Krisztust jelképezi! Reménykedjünk abban, hogy 
Krisztus nem fogyott el így a világunkból, mint ahogy ez a gyertya!  
 

Forduljunk Krisztus felé, amikor szeretteinkre gondolunk! 

Szertartások 

 

 

Fogadjuk áhítattal Isten áldását! 
 

Áldjon meg titeket a vigasztaló Isten, aki kimondhatatlan jóságában teremtette az embert és 
Egyszülött Fiának feltámadása által megadta a feltámadás reménységét a Benne hívőknek! 

Amen 

 

Nekünk, akik még élünk, adja meg bűneink bocsánatát, 
minden meghalt hívőt vezessen el a világosság és a béke országába! 

Amen 

 

Adja meg, hogy Krisztussal együtt vég nélkül boldogan éljünk mindnyájan, 
akik hittel valljuk, hogy Ő valóban feltámadt a halálból! 

Amen 

 

Áldjon meg benneteket a mindenható Isten, 
az Atya, a Fiú és a Szentlélek! 


